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Mlčeti zlato  Slovo redakce  

Milí čtenáři, 

krásné barevné listí opadalo, teplé sluníčko je dávno pryč, letní čas nám už dal 
taky sbohem a vypadá to, že podzim se definitivně blíží ke svému konci a nám 
nezbývá nic jiného než přečkat zimu. Ano, to je jeden úhel pohledu na věc. Jinou 
možnost, jak se dívat, vám v duchovním slově přiblíží zástupkyně za mládež vika-
riátu Ústí nad Orlicí Eliška Ryšavá. 

Chcete prožít čekání na Vánoce akčním způsobem? Chcete se zastavit a mít čas na 
Boha? Nebo snad chcete zahájit plesovou sezonu tancem? Není problém! Na čtvrté 
straně Hromosvodu pro vás máme pozvánky na duchovní obnovy, víkendy na Ves-
míru, a také na několik plesů v naší diecézi. 

V reportážích se ohlédneme za vikariátními setkáními v Pardubicích, Litomyšli 
a v Trutnově. Také vám představíme vítěze hry Go&Play hiStory a Mezivikariátní-
ho klání. V této rubrice se dozvíte i informace o nové brožuře, která obsahuje 
11 rozpracovaných témat pro společenství mládeže. V otaznících života se bude-
me ještě věnovat povolání. Tentokrát nám bude o cestě k řeholnímu životu vyprá-
vět sestra Alena Rousová ze Společnosti sester Ježíšových. 

Jistě víte, že královéhradecká diecéze slaví 350 let od svého založení. Jak to ale 
kdysi vypadalo, kdo ji založil a co se během těch let událo? Ve vzdělání se dozvíte 
informace o tom, jak naše diecéze vznikla a co se s ní dělo v 17. století. V portré-
tech osobností se přesuneme zase do současnosti a představíme vám dva nové 
týmáky, kteří svoji službu na DCŽM Vesmír započali na začátku října. 

Milí čtenáři, přeji nám všem, abychom se nebáli pustit k sobě nekonečnou Lásku  
a stále měli na paměti, že Boží láska je všude přítomná, jak o tom píše Eliška. 

-ms- 
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Duchovní slovo Zuby, nehty 

Škola v plném proudu... A co ještě? 

 Říjen, listopad, škola v plném proudu a my se spíš těšíme, kdy už z ní 
půjdeme domů, než abychom byli rádi, že se můžeme učit. Záříjové: „Hurá do 
školy!“ se nám mění na: „Hurá domů!“ Jak ale vytrvat? 

 Cestou se brouzdáme v hromadách barevného listí. Ano, to by byla pěkná 
představa, ale neustále sychravé a deštivé počasí spolu se zkracují-
cím se dnem dokáží přeměnit zábavu ve chvíle, kdy bychom nejra-
ději zalezli pod peřinu, nemuseli nic dělat a už vůbec ne vylézt. Ze 
všech stran se na nás valí spousty povinností a my, namísto jejich 
přijímání a plnění, spíše propadáme do stavů nicnedělání a deprese. Ať jsme na 
jakékoliv škole nebo v jakékoliv práci, každý se potýkáme s nedostatkem času, 
spěchem, podrážděností, a tak propadáme malomyslnosti a ztrácíme odvahu. Ale 
přece v nich nezůstaneme! A hlavně, nejsme na ně sami! 

 Na všechny naše otázky jsou nám od Boha dávány odpovědi, stačí jen po-
zorně naslouchat a číst. Například když něco nezvládáme, lze najít v Bibli: 
„Dokážeš všechno, když tě posiluji.“ (Flp 4,13) No, není to výzva?  

 Mnohdy na Boha přes všechna ta negativa, která nás obklopují, zapomíná-
me, místo abychom náš vzájemný vztah v průběhu školního či pracovního režimu 
posilovali. Ale jak na to?  Pokud čekáte na nějakou osvědčenou radu, asi Vás zkla-
mu. Jsem taky jedna z těch, kteří se s tím stále perou, ale prozradím vám, co mi 
pomáhá - zajít na spolčo, nebo třeba vikariátko ☺, setkat se s Kristem 
v eucharistii, vyhradit si čas na modlitbu, rozplánovat si den, nebo hledat krásu 
ve všem a ve všech kolem sebe. Bůh čeká, až ho pozveme do našeho každodenní-
ho života a chce být jeho součástí, i když se nám zrovna nedaří, máme mnoho 
starostí a ke stavu „happy“ je opravdu daleko. 

 Zahájíme tedy boj s podzimní chmurnou náladou a pustíme si tu nekoneč-
nou Lásku k sobě? Co víc bychom si ještě mohli přát, než moci vstoupit do jeho 
laskavé otcovské náruče?  

 Velmi mě zaujal citát jednoho trenéra: „Nenosím hodinky, protože vím, že 

je teď a teď je tehdy, kdy bych to měl udělat.“ Tak tedy - začneme teď? A ještě. 
I když ho teď kvůli dešti nevidíme, nezapomínejme: „Boží láska je jako slunce, ta 

je vždycky všude přítomná.“ ☺ 

Eliška Ryšavá 
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Zveme tě na Fantasy víkend…alias teenagers víkend pro mladé od 12 do 19 let ve 
vesmíru plném záhadných bytostí a boje dobra se zlem… od 28. do 
30.11.2014 na DCŽM Vesmír. Bude pro tebe připraven program plný 
zábavy, modlitby, her a dobrodružství. Vezmi své kamarády a přijeď!  

S sebou si vezmi spacák, dobré oblečení, odpovídající kostým (pokud ho 
máš), dobré boty a chuť zažít něco nového. Dobrovolný příspěvek je 400 
Kč. Nezapomeň se nahlásit na dczm.vesmir@atlas.cz nebo na tel. 494 
663 140, aby týmáci objednali dost rohlíků na snídani ☺. Více informací 

najdeš na vesmir.signaly.cz. 

Je ti dvaCET a víc? Právě pro tebe je určen víkend 5.-7.12.2014 na DCŽM Vesmír 
v Orlických horách. Tentokrát to bude na téma Cesta kolem světa za 2,5 dne. Mů-
žeš se těšit na hry, sport, práci, nové kamarády, společenství, Vesmírný tým, zti-
šení, modlitbu a pozor! Možná přijde i Mikuláš ☺. 

S sebou si vezmi spacák a dobrou náladu. Doporučený příspěvek na den je 220 Kč. 
Nezapomeň ohlásit svůj příjezd na dczm.vesmir@signaly.cz nebo na tel. 494 
663 140. Více informací najdeš na www.vesmir.signaly.cz. 

Kříž Světových dnů mládeže, který papež Jan Pavel II. 22. dubna 1984 věnoval 
mládeži zavítá do České Republiky. Tento kříž putuje po celém světě a při kaž-
dém Světovém dni mládeže stojí na hlavním podiu. V prosinci 2014 navštíví něko-
lik diecézí naší vlasti a od 13. do 14.12.2014 bude i v královéhradecké diecézi 
na DCŽM Vesmír v Deštném v Orlických horách. O tomto víkendu pro vás bude 
připraven program o Světových dnech mládeže a kříži jako symbolu naší spásy. 
Také budete mít možnost v klidu rozjímat a ztišit se v adventním čase. Více infor-
mací naleznete na www.vesmir.signaly.cz. 

Všechny vás srdečně zveme na koncert Vesmírné kapely VeKa, který se uskuteční 
v sobotu 15.11.2014 v Broumově v kostele sv. Petra a Pavla od 18 hod. Na kon-
certě bude možné zakoupit i nejnovější CD této kapely s názvem Hledejte. Více 
informací o koncertě a celé Vece se dozvíte na veka.signaly.cz. 

Nevíš která bije? Informace, aktuality 

Fantasy víkend 

Cetiletí 

Koncert VeKy 

Víkend s křížem SDM 
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22. listopadu 2014 se uskuteční v Hradci Králové zakončení jubilejních oslav 
350. výročí královéhradecké diecéze. V 11:00 hod. začne pontifikální bohoslužba 
v katedrále Svatého Ducha. Ve 12:30 hod. bude slavnostní shromáždění na Velkém 
náměstí.  

Poté bude následovat doprovodný program v biskupské rezidenci, Novém Adalber-
tinu a Kostele Panny Marie na Velkém náměstí. Budete mít možnost zúčastnit se 
interaktivní prohlídky výstavy 350 let Biskupství královéhradeckého, navštívit bis-
kupskou knihovnu, referát pastorace nebo si poslechnout nejrůznější přednášky. 
Oslavy budou zakončeny v 16:00 hod. v katedrále slavnostním TeDeum. Více infor-
mací o průběhu oslav se dozvíte na www.bihk.cz 

Přijďte 15.11.2014 od 19:30 hod. do Kulturního sálu v Nekoři v Pardubickém 
kraji (podhůří Orlických hor) a podpořte Free partu svojí přítomností na již 3. 
FPlese. Těšit se můžete na koktejly, předtančení, půlnoční překvapení, tombolu, 
taneční pořádek a spoustu dalšího. K tanci i poslechu zahraje kapela Monitor.  

Nocleh je zajištěn na místní faře. Vstupné: 88 Kč. Vstupenky si můžete rezervovat 
na tel. 731 646 837 nebo na mailové adrese freeparta@seznam.cz. Více informací 
najdete na freeparta.webnode.cz. 

Přijměte pozvání k tanci... je tu již jubilejní 20. K-ples! Novoměstskými farností 
a Orlem pořádaný charitativní ples navštěvovaný převážně mládeží. Můžete se 
těšit na: předtančení, taneční sedmičku, překvapení, kapelu Medi-
um, dobrý pocit z pomoci a spoustu tance, samozřejmě. 

Ples se koná 22. listopadu 2014 od 20:00 hod. v sokolovně v Novém 
Městě nad Metují. Vstupné je 150 Kč a místenka stojí 10 Kč. Pokud se 
nechystáte hned po plese odjet domů, je možnost přespat na místní 
faře. Je zdarma, ale je nutné se dopředu nahlásit! Více informací, 
předprodej vstupenek a možnost přihlásit se na přespání najdete na 
kples.farnostnm.cz. 

Nový chrastecký ples podesáté se koná 22.11.2014 od 20:00 hod. (ne po desáté)  
v Chrasti u Chrudimi v Sokolovně. Večerem bude provázet třicetičlenný Taneční 
orchestr ZUŠ Chrudim. Vstupné 120 Kč. Vstupenky lze rezervovat na čísle 775 992 
793. 

Zakončení oslav 350 let diecéze 

K-ples 

Nový chrastecký ples 

Černobílý FPles 
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Rád/a tancuješ? Chceš podpořit misie? Pokud ano, je tu ideální příležitost 
skloubit to dohromady! Farnost Ústí nad Orlicí a Papežská misijní díla Tě zvou 
na 2. ročník Plesu pro Tebe, který se uskuteční v kulturním domě v Říčkách 
v  Orlickém Podhůří 29. listopadu 2014 od 19 hod. Výtěžek plesu půjde na 
podporu vzdělání dětí v Keni. K tanci zahraje Black Band Ústí nad Orlicí a Tiger 
Swing. Lístky na místě budou za 120 Kč, v předprodeji v knihkupectví Flétna 
(ÚO) za 100 Kč.  

Arcibiskupský seminář v Praze zve mladé muže ve věku od 15 do 30 let 
na adventní duchovní obnovu TAMMÍM, která se koná ve dnech 28. - 30. listopa-
du 2014. Tématem letošního adventního setkání bude synovství. Uzávěrka při-
hlášek je v pondělí 24.11.2014. Přihlášky a další informace naleznete na 
www.tammim.spolco.cz. 

Vikariátní setkání mládeže vikariátu Trutnov 

 Od soboty 5. října se uskutečnilo v Trutnově vikariátní setkání mládeže. 
Sešli jsme se v hojném počtu – téměř 30 mladých – na faře u kostela Narození 
Panny Marie. Hlavním tématem bylo Povolání. Mottem byl citát: „Vždyť u Boha 
není nic nemožného.“ (Lk 1,37) 

 Nejprve byla na programu vědomostní hra. Odměnou nám bylo odhalení 
tematických a inspirativních obrázků. Po velmi chutném obědě, který se podá-

val včetně výborného domácího medovníku, přišla na řadu sportov-
ní část programu. V první soutěži jsme měli za úkol oběhnout 
9 stanovišť. Na jednom ze stanovišť jsme také skládali 5 papíro-
vých parníků na čas, které jsme při zpáteční cestě vypustili na 
Úpu. V druhé soutěži, která se jmenovala „Poraď se s koněm,“ 

jsme měli za úkol ve dvojici, která se skládala z koně a jezdce, doběhnout na 
určené místo a tam opět odpovědět na otázky. Unavení nebyli jenom koně, ale 
i jezdci. Na závěr krásného odpoledne prožitého venku jsme se pokoušeli držet 
rovnováhu na natažené slackline. 

 Vrcholem setkání byla diskuze se 4 zástupci různých povolání – vikariát-
ním kaplanem pro mládež Andrzejem Deniziakem, sestrou Doubravkou z Kon-
gregace Matky Božího milosrdenství, s místním trvalým a čerstvě vysvěceným  

Co nás nezabije, to nás utuží Reportáže 

Ples pro Tebe 

TAMMÍM 
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jáhnem Michalem Nesvadbou a jeho manželkou Vendulou. Každý z nich nám 
popovídal o svém povolání. Jak přišli na to, že je to právě „to“, co chtějí dělat; 
jaké překážky je na jejich cestě potkaly a jak si s nimi poradili. 

 Po společné adoraci v kapli a jsme zhlédli zajímavý film jmé-
nem Setkání. Na závěr dne (večera) nás čekala závěrečná noční hra 
se jménem „Cesta Světla“ zakončená společnou modlitbou, zpěvem 
chval a popřání dobré noci. Vlivem únavy a blížícího se rána jsme 
všichni padli do svých spacáků. V neděli jsme se zúčastnili mše svaté ve farním 
kostele, kterou hudebně doprovázela mládež ze Dvora Králové. Z programu zbý-
vala už jenom dobrá společná snídaně, poděkování, rozdání krásných přívěsků 
na památku a požehnání na cestu životem. 

Anna Hojná 

Dvojvikariátní setkání mládeže 

 V sobotu 18.10. se v Litomyšli konalo dvojvikariátní setkání mládeže, kte-
rého se zúčastnilo okolo sedmdesáti mladých z vikariátu Litomyšl a Chrudim.  
Společně jsme začali mší svatou, kterou sloužil P. Jäger společně s P. Hertlem 
a  P. Matrasem, za doprovodu místní scholy. Po mši jsme se občerstvili buchta-
mi, které napekly šikovné maminky účastníků.  

 Potom jsme se ve skupinkách vydali poznávat krásy Litomyšle v rámci při-
pravené hry. Chodili jsem po stanovištích, řešili zapeklité otázky, které měly 
nečekaná rozuzlení, dělali různé testy, luštili zašifrované vzkazy a hráli hry jako 
např. „plavky“. Hlad jsme neměli, protože na jednom stanovišti na nás čekalo 
výtečné POPO aneb polední pokrm.  

 Odpoledne bylo také o zábavu postaráno, jelikož pro nás byly připravené 
tři semináře. Zajímavá přednáška o přátelství, krásný film na to samé téma 
a povídání o snoubenectví a všem kolem od novomanželů Kláry a Ondřeje Bara-
bášových. Myslím, že si každý mohl vybrat to, co mu vyhovovalo nejvíc. Po 
těchto seminářích jsme se odebrali do kostela na krásnou adoraci, kterou pro 
nás připravil P. Veselý.  

 Někteří z nás se po adoraci již rozloučili, jiní si vychutnali poslední chvíle 
dne v čajovně. Čajovna byla příjemným překvapením a zakončení dne nám vy-
lepšovala i živá klavírní hudba, kterou obstarával Jakub Soukal. Nezbývá mi než 
pochválit všechny pořadatele za skvělé vikariátní setkání, do jehož přípravy vlo-
žili nemalé úsilí.  

Veronika Burešová 
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Podzimní setkání mládeže pardubického vikariátu 

 V sobotu 18. října se v Pardubicích v Salesiánském středisku konalo setkání 
mládeže pardubického vikariátu. Akce to byla vskutku skromná, ale myslím, že 
i v tom malém počtu 15 lidí se nám líbilo. Už jenom počasí od rána dávalo najevo, 
že alespoň do večera pršet nehodlá a že se tak můžeme těšit na pěkný den.  

 Okolo desáté hodiny jsme se začali pomalu scházet a ve chvíli, kdy počet 
dorazivších dosáhl hratelného počtu (a zvláště poté, co nás Viktor posílil svými 
palačinkami) jsme si zahráli pár drobných her zejména na pobavení a pro sezná-

mení, protože v takovémto „mezifarním“ složení se nesetkáváme tak 
často, abychom se dobře znali. Myslím si, že oba účely byly hrou splně-
ny. Dopolední program byl zaměřen na otázku: Dá se žít moderní 
a zároveň křesťanský život? Zamýšleli jsme se nad tím, čím se od nevě-

řících lidí křesťané liší a co s nimi mají naopak společného. Dále jsme se ptali, 
jaký má smysl být v dnešní společnosti křesťanem a jak dobré je přemýšlet nad 
smyslem svého života a svého směřování.   

 Velice vítaným hostem se pak stal P. Míla Brhel, který se k nám při cestě 
z Hradce Králové do Poličky stavil a sloužil s námi mši. Při kázání nám pak velice 
pěkně ukázal srovnání dnešních potřeb lidí s tím, co přináší Bible a její poselství.  

 Po mši jsme pak díky kuchařskému mistrovství pánů Lukáše a Víta měli vý-
borný a na živiny jistě bohatý salát. V rámci půlhodinového poledního klidu odpo-
čívaly jen naše svaly, naopak naše hlavy se (věřím, že alespoň trochu) namáhaly 
při vědomostní soutěži. No a odpoledne už patřilo jenom sportu, zhruba hodinu 
a půl jsme věnovali nejprve volejbalu, pak fresbee a nakonec fotbalu. I já se zpo-
til, a to znamená, že jsme se opravdu snažili. Chtěl bych poděkovat všem, kdo se 
na přípravě setkání podíleli a také všem, kteří dorazili. 

Marek Petráš 

Finále Go&Play hiStory 

 Diecézní poznávací hra Go&Play hiStory, která se konala od 12.4. do 
12.10.2014, byla slavnostně zakončena v sobotu 25.10.2014 na 
DCŽM Vesmír v Deštném v Orlických horách. Hra byla uspořádána 
k 350. výročí královéhradecké diecéze. Po celé diecézi bylo 
rozmístěno 58 schránek, ve kterých byly kartičky s texty o daném 
místě a unikátním kódem, díky kterému si hráči mohli najité místo 
zapsat do svého profilu na stránkách gpshk.signaly.cz. Schránky byly na poutních, 
známých i pozapomenutých místech diecéze. Hráči mohli hrát ve třech kate-
goriích – jako jednotlivci, skupiny i rodiny. 
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 V sobotu ráno na Vesmír přijelo několik rodin, jednotlivců i zástupců sku-
pin, kteří se účastnili hry a splnili požadovaný počet najitých míst, aby byli zařa-
zeni do slosování. Celé dopoledne provázely dvě animátorky, které se podílely 
i  na přípravě GPS. Na začátek se představili všichni účastníci a měli možnost po-
dělit se s ostatními o své zážitky z cestování.  Poté byla puštěna prezentace všech 
míst, na kterých byly umístěny schránky. Následoval kvíz o znalostech jednotli-
vých míst. Výherci byli odměněni pexesem s královéhradeckými biskupy. Po této 
části dopoledne byly zveřejněny statistiky a zajímavá data z celé hry. Například: 

∗ Hry se aktivně zúčastnilo celkem 145 hráčů (20 jednotlivců, 3 skupiny a 21 
rodin) 

∗ Hráčů, kteří soutěžili v kategorii rodiny, bylo 97 

∗ Nejpočetnější rodiny měly 7 členů 

∗ Nejpočetnější skupina měla 14 členů včetně 1 kněze 

∗ Nejčastější jména ze zúčastněných hráčů: Marie, Jiří 

∗ Nejvíce schránek objevil „LuJi“ (56 schránek) 

∗ Nejvíce hráčů bylo z farnosti Náchod (16) 

∗ Nejvíce hráčů bylo z vikariátu Náchod (46) 

∗ Nejčastěji navštívené místo: Slatiňany (30 krát) 

∗ Nejméně navštívené místo: Špindlerův mlýn (4 krát) 

 Hráči také hlasovali o tom, jaké místo se jim nejvíce líbilo a které by dopo-
ručili ostatním navštívit. Hlasování vyhrála Homole, Chlumek u Luže, Bischofstein 
a Podskalí.  

 Nakonec dopoledního programu proběhlo losování výherců hry z hráčů, kte-
ří našli určitý počet schránek. Mezi jednotlivci vyhrál „honzula02“, který dostal 
krásnou červenou koloběžku, druhé místo s Ligretem obsadila „LegoDeni“ a na 
třetím místě s CD VeKy se umístil „kubula“. Adrenalinový víkend na Vesmíru zís-
kala skupina „Politeam“ a na druhém místě se umístili „Agapé“, kteří obdrželi hru 
Activity. Prodloužený víkend na Erlebachově boudě v Krkonoších vyhrála rodina 
„Vodrazci“, druhé místo obsadila „Rychlazelva“ a získala zahradní kriket a na tře-
tím místě se umístili „Renzíci“ a získali tak hru Střelené kachny.  

 Tím skončilo finále hry GPS a my doufáme, že hra pomohla hráčům objevit 
známá i zapomenutá místa naší krásné diecéze a zažít hezké chvíle v naší domovi-
ně. Fotky z celého dopoledne a informace o zmíněných top místech naleznete na 
stránkách bihk.cz.  

 -ms- 
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Mezivikariátní klání ve znalostech o diecézi 

 25.10.2014 se na DCŽM uskutečnilo Mezivikariátní klání ve znalostech histo-
rie i současnosti naší diecéze. Klání se zúčastnily tříčlenné týmy z vikariátu Lito-
myšl, Náchod, Pardubice, Rychnov nad Kněžnou, Trutnov a Žamberk. Soutěž pro-
bíhala formou Riskuj a otázky byly pokládány z oblastí: osobnosti, data, biskupo-
vé, místa, správní uspořádání, terminologie a jiné.  

 Po několika kolech, zákeřných otázkách, zklamání, plusových bodech a lá-
mání hlav zvítězili zástupci vikariátu Náchod. Na druhém místě se umístili zástup-
ci z trutnovského vikariátu a třetí skončili zástupci z vikariátu Litomyšl. Všem  
gratulujeme a doufáme, že neusnou na vavřínech a budou se i nadále zajímat 
o královéhradeckou diecézi. 

-ms- 

Na cestě k člověku 

 Na podzim tohoto roku vyšly nové materiály pro společenství mládeže. Jed-
ná se o 11 rozpracovaných témat týkajících se křesťanské antropologie. Najdete 
zde téma zabývající se člověkem, identitou muže a ženy, sebepřijetím, životní 
cestou, vztahy, sexem a komunikací. Každé téma obsahuje vypracovaný text, me-
todiku, souhrnný leták, návrh modlitby a doporučenou literaturu pro rozšíření 
znalostí. Materiál připravila Sekce pro mládež ČBK a je volně ke stažení na 
www.cirkev.cz/cirkev-se-setkava. 

„Mistr je tu a volá tě“ (Jn 11,28) 

Byla jsem na střední škole, chodila jsem na mši sv. a přijímala svátosti, 
jak mě k tomu rodiče vedli. Začala jsem navštěvovat společenství mladých věří-

cích lidí a prohlubovat život modlitby. Můj bratr mě seznámil s knězem, 
který nás naléhavě vedl k duchovnímu životu, ke studiu náboženské lite-
ratury a k práci pro misie. Byla to pro mě dobrá příprava na řeholní ži-
vot. Netrvalo dlouho a můj bratr přede mnou jakoby mimochodem zmí-
nil, že ten kněz „má kolem sebe nějaké sestřičky“. Tím se ve mně roze-
zněla jakási vnitřní struna, zrodila se myšlenka na povolání. Časem jsem 
od toho kněze uslyšela přímou otázku, zda bych nechtěla zkusit takový 
způsob života. Poprvé jsem ještě nedokázala odpovědět, ale podruhé už 

ano, že i já chci být řeholní sestrou.  

Bít či nebít Otazníky života 
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 Začala jsem se rozhlížet, kam bych se měla zařadit. Na nástěnce v jednom 
pražském kostele, to už jsem studovala vysokou školu (od podzimu 1990), jsem 
četla pozvánku na exercicie zaměřené na duchovní povolání. Vedl je kněz, jezui-

ta, k pomoci měl nějaké sestry. Přihlásila jsem se, ale kurz byl již napl-
něn. Přesto mě prosili, abych vyplnila dotazník, kdyby se uvolnilo místo. 
S otcem jezuitou byl Duch Boží, protože když četl, co jsem napsala, 
pozval mě na setkání. Technicky to pro mě nebylo možné. Nevzdával se 
a našel nový termín na jiném místě. Na těchto asi 40 km jsem se vydala 

na kole, protože v sobotu bych se od nás z vesnice těžko dostávala. Otec byl veli-
ce moudrý a zkušený člověk, hodně jsme spolu mluvili o povolání a do exercičního 
kurzu mě přijal.  

Tam jsem se za své povolání mnoho modlila a mohla o tom s ním opět 
hovořit. Seznámila jsem se také se zmiňovanými sestrami. Po exerciciích mně 
otec navrhl, že bych mohla sestry navštívit v místě, kde žijí. S obavami jsem tele-
fonovala rodičům, že se vrátím později, než čekali, a odjela se sestrami. Po pří-
jezdu k nim jsem zažila velký odpor. Zápas v modlitbě a zvažování pro a proti 
pokračovalo. Po několika málo dnech jsem se však uklidnila a od sester odjížděla 
jako čekatelka jejich řeholní společnosti. Další přemýšlení, které sestry si vybrat, 
bylo zbytečné. Sám Pán to tak zařídil.  

Přišel poslední rok studia. Se sestrami jsem se vídala v kostele i je navště-
vovala, abych je lépe poznávala a pomalu se u nich usazovala. Na konci studia mě 
přijaly do noviciátu. S velikým strachem jsem oznamovala své rozhodnutí rodi-
čům. Jak budou reagovat? První promluvil táta: „Maminka už mně říka-
la, že to uděláš.“ Rozbrečela jsem se. Mateřské srdce poznalo, přijalo 
a ještě na to připravilo i tatínka. 

Po promoci v létě 1995 jsem se odstěhovala do noviciátu. Ma-
minka jela se mnou, tatínek se ráno svátečně oblékl a přišel se rozloučit, přesto-
že normálně by asi ještě spal. Do řeči nám nebylo ani jednomu. Rodiče si postup-
ně zvykli a akceptovali můj nový způsob života. Jsou rádi a Bohu vděční, že jsem 
vytrvala. 

Přestože je rozhodnutí pro řeholní život velká a zásadní věc, vůbec to tím 
nekončí. Nastalo prohlubování vztahu ke Kristu, snaha změnit pohled na mnoho 
skutečností, sžívání se spolusestrami. To vlastně stále pokračuje, takže se člověk 
vůbec nenudí. Když jsem uvažovala, která myšlenka pro mě byla nejvíce nosná, 
nazvala jsem si to „patřit Kristu“. Smím být jeho, on si mě vybral. Jeho mohu 
více či méně nápadným způsobem zprostředkovávat lidem, se kterými se při své 
práci setkávám. 

sr. Alena Rousová, SSJ 
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Milí čtenáři, v rubrice vzdělávání se budeme společně věnovat vzniku královéhra-

decké diecéze. Jak jistě víte, v biskupské rezidenci v Hradci Králové je letos 

uspořádána výstava 350 let Biskupství královéhradeckého. U této příležitosti byl 

vydán průvodce výstavou, který popisuje historii diecéze. My jsme si s něj pře-

vzali kapitolu zabývající se samotným vznikem královéhradecké diecéze. 

 Založení královéhradeckého biskupství 

 Budování a rozmach katolické církevní správy na Hradecku je nerozlučně 
spjatý i s působením pražského arcibiskupa Arnošta Harracha v nejvyšším církev-
ním úřadu v Království českém. Již roku 1633 energický kardinál zdůrazňoval, že 

nejdůležitější formou rekatolizačních snah je nutné nově defino-
vat cílevědomou koncepci, která bude především založena na bu-
dování, respektive obnovování církevních institucí, tj. biskupství, 
vikariátů, farností, na kvalitativně vyšším vzdělávání mladého 
kněžstva, a také na systematické výchově mladé generace, jež by 
měla probíhat především působením na školskou mládež. Arcibis-
kup přitom také zdůrazňoval nezastupitelnou charitativní úlohu 

církve, kterou musí katolická církev vykonávat pro staré a nemocné. 

 Snaha založit v pražské arcidiecézi nová biskupství se vztahuje již k roku 
1616, kdy vznikl návrh založit čtyři biskupství: v Litoměřicích, v Hradci Králové, 
v Českých Budějovicích a v Plzni. Další podněty vznikly z pera Viléma Slavaty 
z Chlumu a Košumberka a Jaroslava Bořity z Martinic v roce 1621. V Římě se cito-
vané snahy setkaly s příznivou odezvou. Právě založená Kongregace de Propagan-
da fide, sbor kardinálů a několika dalších duchovních, doporučila 16. července 
1622 oběma místodržícím součinnost s vídeňským dvorem reprezentovaným 
zejména zpovědníkem P. Vilémem Lamormainem a tamějším papežským nunciem 
Carlem Caraffou. Také v návrhu P. Jeronýma Lappi z 11. května 1623 se opět ob-
jevují nová sídla biskupství, především v Litoměřicích a v Hradci Králové. 

 Vhodné podmínky pro vznik nových biskupství v zemích Koruny české však 
nastaly až po uzavření vestfálského míru v roce 1648, tedy po ukončení třicetileté 
války. První diecéze byla založena v Litoměřicích roku 1655. O devět let později 
vzniklo jako druhé v pořadí Biskupství královéhradecké.   

 Pro novou diecézi bylo důležité, jakou bude příští biskup osobností, zda 
dokáže obhájit prestižní postavení nové církevní instituce v Hradci Králové.  

Padni, kam padni 
 

Vzdělávání 
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Vážným kandidátem na biskupský úřad byl v padesátých letech 17. století Jan 
Caramuel z Lobkovic. Tento kandidát pocházel ze starobylého rodu Popelů 

z Lobkovic a měl během svého života mimořádnou kariéru. Roku 1650 se 
stal generálním vikářem i oficiálem pražské diecéze, aktivně se podílel 
na rekatolizačním úsilí země. Bohužel, jisté intriky a pak zejména spiso-
vatelská činnost ho přinutily, aby se postupně odebral do ústraní, neboť 
si znepřátelil část duchovenstva, světské feudály a koneckonců i samot-

ného císaře.  

 Po nástupu císaře Leopolda I. a císařský a královský trůn se situace kolem 
jmenování nového hradeckého biskupa podstatně změnila, neboť panovník upřed-
nostňoval jiného kandidáta, a to Matouše Ferdinanda Sobka z Bilenberka, který 
byl pro podstatnou část tehdejší společnosti tou správnou charismatickou osob-
ností, která mohla výrazně přispět a změnit dosavadní nepříznivý vývoj církevní 
správy ve východních Čechách. 

 Vyvrcholením všech Sobkových společenských snah v postavení bylo získání 
nejvyššího církevního úřadu – biskupské hodnosti v nové diecézi. Královéhradec-
kým biskupem byl jmenován 24. prosince 1659. Vlastní zakládací bulu biskupství 
vydal papež Alexandr VII. teprve 10. listopadu 1664 pod názvem Super universas 
(Bulla confirmationis Protoepiscopi Regiane Hradecensis).  

 Východočeský region se oddělil na věčné časy od pražské arcidiecéze a stal 
se samostatnou diecézí. Hradec Králové povýšil na biskupské sídlo a farní kostel 
Sv. Ducha na katedrální chrám, při němž byla zřízena kapitula o šesti kanovní-
cích. Katedrále a biskupskému stolci se dávalo chrastecké panství s přídavkem 
30 000 zlatých, jež slíbil císař Leopold I. V dokumentu se dále pravilo, že listina 
stanovila metropolitou pražského arcibiskupa a určila, že jmenovací právo přísluší 
českým králům. Na tomto základě byl potom Matouš Ferdinand Sobek z Bilenberka 
vysvěcen na biskupa 15. března 1665 v Chrámu sv. Víta v Praze kardinálem Arnoš-
tem Harrachem. K Sobkově intronizaci došlo 29. července 1665 za přítomnosti 
krajských hejtmanů, hraběte Pavla Morzina a Karla Starořímského.  

  Již v dubnu roku 1665 byl pořízen předběžný seznam děka-
nátů, far a klášterů, jež připadly nově zřízenému hradeckému bis-
kupství: diecéze se skládala z jednoho arciděkanátu, 12 děkanátů, 
63 obsazených far, 10 far s malými důchody, jež však nestačily uživit faráře a 43 
filiálních far. Z řeholních domů k nové diecézi patřily dvě jezuitské koleje v Jičíně 
a v Hradci Králové, tři kláštery—minoritský v Hradci Králové, kartuziánský ve Val-
dicích, benediktinský v Broumově a tři misijní domy. 

(Zapomenuté poklady z církevních sbírek  1664-2014, průvodce výstavou) 
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Milí čtenáři, na následující dvojstraně vám představíme dva nové týmáky Tadeáše 
a Marušku, kteří jsou v současné době na DCŽM Vesmír. S nimi je v týmu Vojta 
a Žába, které jsme vám představili v předchozích vydáních Hromosvodu. Na Ves-
míru spolu s nimi žije i o. Tomáš Hoffmann a o. Jan Barborka. 

Tadeáš Renza 

VĚK: 21 

BYDLIŠTĚ: Dolní Újezd 

CO MI UDĚLÁ RADOST: Hromada hladových, krásných, hodných krků, které mě při-
jedou navštívit.  

OBLÍBENÁ ČINNOST NA PODZIM: Pouštění draků, jen jsem to v životě nikdy nedělal.  

JAKÉ MÁŠ KONÍČKY?  

Skauting, vaření, lezení po skále, plavání, řízení auta… 

JAKOU MÁŠ VYSTUDOVANOU ŠKOLU? 

Škol jsem navštívil poměrně hodně. První zastavení bylo na střední škole kuchař 
číšník, kterou jsem úspěšně dokončil. Poté jsem se přestěhoval do Prahy, kde by-

la nástavbová škola na již zmiňovaný obor, tuto školu 
jsem zdárně neukončil. Moje chuťové buňky se roz-
hodly, že již nechtějí ochutnávat jen jídlo, proto 
začaly ochutnávat i pivo, které jsem se učil vařit na 
střední škole potravinářské v Praze. Tuto školu jsem 
navštěvoval pár roků (přesně 2) a taktéž jsem zdárně 
nedokončil. 

KDY JSI BYL POPRVÉ NA VESMÍRU? LÍBILO SE TI TAM?  

Poprvé jsem byl na Vesmíru asi tak v roce 2004 na Snowboard víkendu. Byl to ob-
rovský zážitek. 

JAK SES DOSTAL K TÝMAČENÍ?  

Tak, že jsem jezdil, asi až moc často na Vesmír a pak mi Tomáš řekl, zda bych 
nechtěl do týmu.  

Bez práce nejsou koláče Portréty osobností 
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CO MÁŠ NA VESMÍRU NA STAROST?  

Tepelnou úpravu pokrmů, občas i bez tepelné úpravy, ale i to mám na starosti. 
Taktéž krájení pokrmů. Když se zadaří, tak i strouhání, no prostě kuchyň.  

PROČ BY NAŠI ČTENÁŘI MĚLI PŘIJET NA VESMÍR?  

No myslím, že tu je hodně jídla pro všechny a byla by škoda, aby se zkazilo ne? 

Marie Krejčová 

VĚK: 25 

BYDLIŠTĚ: Komorovice 

ŠKOLA: Etopedie – UHK, Pedagog volného času  - TF JCU 

CO MI UDĚLÁ RADOST: Když můžu běhat bosá v ranní rose. 

OBLÍBENÁ ČINNOST NA PODZIM: Kochání barevnými lesy. 

JAKÉ MÁŠ KONÍČKY? Šití. 

CO SE TI NA VESMÍRU NEJVÍC LÍBÍ? Lidé a okolní příroda. 

JAK SES DOSTALA K TÝMAČENÍ?  

Zeptala jsem se Hospodina, co má v plánu…poslal mi svůj nápad…bylo to letos 
v červenci, když jsem se slunila u bazénu…tak jsem zavolala Tomášovi 
s nabídkou, nechali jsme to uležet a na CSA to Tomáš rozhodnul. 

CO MÁŠ NA VESMÍRU NA STAROST?  

Robina, kytky, třídění odpadu, výtvarno. 

POVĚZ NÁM NĚJAKÝ ZÁŽITEK Z VESMÍRU, NA KTERÝ JEN TAK NEZAPOMENEŠ. 

Rozsvícený noční Matouš + Monstrance + modlitba o povolání = Dostala 
jsem jasnou odpověď ☺. Zkuste říct Hospodinu ANO a uvidíte ty divy. 

VÍME O TOBĚ, ŽE SE PŘÍŠTÍ ŠKOLNÍ ROK CHYSTÁŠ NA MISIE. DO JAKÉ ZEMĚ 
POJEDEŠ? NA CO SE TĚŠÍŠ? ČEHO SE NAOPAK OBÁVÁŠ? 

Chystám se na adopci nablízko se salesiánama (Cagliero). Zatím to vypadá na 
Indii, těším se nesmírně na tamní lidi, kulturu, zvyky a jídlo…když to vyjde, spl-
ní se mi sen ☺. Obavy se ještě nedostavily. Mimochodem, to že jsem 
v „přípraváku“ je pro mě důkaz Boží existence – zájemcům vysvětlím ☺. 



 

   

Milý Bože,  

chtěl bych být učitel, abych 

mohl komandovat všechny 

okolo 

Vítek 

(z knihy Děti píší Bohu) 
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